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Beredskabskommunikati-
onen i Vesteuropa er for-

skellig fra land til land. 
Hvert land benytter egne 

systemer.

Den europæiske samar-
bejdsorganisation inden 

for post og telekommuni-
kation CEPT opretter  

Etsi (The European  
Telecommunications 

Standards Institute), der 
opretter standarder for  

telekommunikation.

Forhandlinger mellem 
bl.a. Nato og CEPT om 

kommunikationssystemer 
afsluttes i Ottawa med 

succes for tetrasystemet. 

Tetra bliver valgt som fæl-
les ledelses- og kommu-

nikationssystem i EU som 
en del af Schengen-sam-
arbejdet og beredskabs-

frekvensen fastlægges til 
de 380-400 MHz. 

Teleforliget indgås, hvori 
der lægges op til, at der 

skal sælges to offentlige 
mobile operatørlicenser i 

frekvensområdet 380-400 
MHz (til brug for bered-

skabet ”de blå blink”) og 
410-430 MHz (til bl.a. ta-

xaer og vognmænd). 

Kun to konsortier, Tetranet 
og T-cell, byder og får de to 
gratis offentlige operatørli-
censer. Licensen til bered-
skabsfrekvensen får Tetra-
net og for at undgå, at bru-
gerne af radiosystemerne 
ikke bliver tvangskunder, 

fastslås det, at Tetranet og 
T-cell frit kan tilbyde de-

res services til brugere på 
tværs af frekvenserne uan-
set, om brugerne har ”blå 
blink” eller ej. Dette ska-
ber stor forvirring blandt 
brugerne, fordi ingen ved 

hvilket net, de skal tilslutte 
sig, og hvad det kommer 

til at indebære.

Tetranet får ingen kunder. 
Forskningsudvalget spør-

ger forskningsminister 
Birthe Weiss (S), hvorvidt 

hun vil tvinge beredska-
berne – kunderne – over 

på Tetranet. Men hun sva-
rer, at operatøren selv bæ-

rer ansvaret for at hverve 
kunder og dermed få til-
strækkelig trafik til at få 

forrentet investeringen. 
»Lovgrundlaget giver mig 
ikke mulighed for at blan-
de mig i tilslutningen til et 
tetranet«, svarer ministe-
ren. Det er dette forhold,  

forsvarsministeren vil æn-
dre med sit aktuelle lovfor-
slag om ændring af bered-

skabsloven.
Stadig stort set ingen kunder 
til Tetranet. 17 ingeniører fy-
res og Tetranet sættes på vå-
geblus. Indtil videre har Tetra-
net investeret over 40 millio-
ner af de skønsmæssigt 800 
mio. kr., som et landsdækken-
de net koster. 

Tetranet får første gang lov til 
at udsætte sin udrulning af in-
frastrukturen. Tetranet skal på 
nuværende tidspunkt ifølge 
aftalen dække mellem 25 og 
50 procent af landet. De dæk-
ker på daværende tidspunkt 
under 10 procent af landet.

 ’’Rapport om radiokommuni-
kation for beredskabet’’ viser, 
at tetra er det eneste radio-
kommunikationssystem, som 
kan opfylde beredskabernes 
behov. 

Første udredning om skade-
stedskommunikation. Kun te-
trateknologien opfylder kra-
vene, konkluderes det.

Regeringen nedsætter Ra-
dioudvalget, der skal kom-
me med forslag til udarbejdel-
se af et landsdækkende radio-
kommunikationssystem. Vice-
rigspolitichef Erik Justesen 
sidder for bordenden.

Tetranet får anden udsættel-
se af udrulningen af nettet, 
fordi de stadig ikke kan skaf-
fe kunder nok. I dag dækker 
de stadig kun 30 procent af 
landet.

Radioudvalget inddrager 
Kammeradvokaten, der skal 
se på statens muligheder for 
at trække den licens, Motoro-
la har fået, tilbage. Svaret er 
hemmeligt.

Den professionelle mobilra-
diobrugergruppe (PMR) sen-
der et brev til flere ministerier 
om, hvordan man har tænkt 
sig at organisere beredskabs-
arkitekturen i Danmark. Vice-
rigspolitichef Erik Justesen 
svarer ti måneder efter og be-

klager ventetiden. Ifølge bre-
vet, der er udateret, har Ra-
dioudvalget ikke set på netop 
disse spørgsmål, selvom de 
ligger i udvalgets kommisori-
um. Netop disse spørgsmål 
ville ellers have tydeliggjort 
det grundliggende problem i, 

at staten ikke havde kontrol 
over frekvenserne. Radioud-
valget sender aben videre og 
anbefaler, at man tager stil-
ling til det ved udarbejdelse af 
et egentligt beslutningsoplæg 
vedr. indkøb af et landsdæk-
kende beredskabsnet.

Økonomistyrelsen sen-
der samordningen af be-
redskabskommunikationen 
(kontrolrumssoftware, drift, 
m.v.) i udbud.

Forsvarsminister Søren Ga-
de (K) fremsætter forslag 
til lov om ændring af bered-
skabsloven. Der skabes her-
med grundlag for at tvinge 
det kommunale og private 
beredskab ind i beredskabs-
nettet.

Neathleas stævner Økono-
mistyrelsen ved Køben-
havns Byret for samme 
punkter som hos Klagenæv-
net for Udbud. Byretten skal 
også tage stilling til, om kla-
genævnet sjuskede med sin 
behandling af den første kla-
ge.

Det ene af de tre prækvali-
ficerede konsortier, EADS, 
trækker sig fra udbuddet, 
fordi man ikke kan få adgang 
til de frekvenser, som er ud-
lagt til beredskabet, og som 
Tetranet fik tildelt tilbage i 
2001.

Den hollandske televirk-
somhed Nethleas forsøger 
at få Klagenævnet for Ud-
bud til at stoppe udbuds-
forretningen, fordi de me-
ner, at ingen kan levere et 
konkurrencedygtigt tilbud, 
så længe Motorola sidder 
på beredskabsfrekvenser-
ne. Nethleas får dog afvist 
klagen. 

Der kommer svar på an-
modningen om aktindsigt, 
hvori vicerigspolitichef Erik 
Justesen giver afslag, fordi 
responsummet er hemme-
ligt iht. offentlighedsloven. 
Vicerigspolitichefen bekla-
ger den lange svartid.

PMR-brugergruppen søger 
aktindsigt i Kammeradvo-
katens responsum til Radio-
udvalget. Men PMR-bruger-
gruppen får ikke svar trods 
gentagne henvendelser til 
Rigspolitiet og andre myn-
digheder. De henvender sig 
til ombudsmanden.

Økonomistyrelsen planlæg-
ger og udarbejder udbud for 
et teknologineutralt natio-
nalt nød- og beredskabs net. 
Det undrer iagttagere, at 
myndighederne kalder ud-
budet teknologineutralt, da 
EU og stort set alle rappor-
ter og udredninger har peget 
på tetra. Af de fem, der by-
der, er det da også kun de tre 
konsortier, der bruger tetra 
som løsning, der bliver præ-
kvalificeret.December 2002 21. februar 2003 Maj 2003 20052004 1. februar 2005 Oktober 2005 

v Fodskud. Det ville være 
smart, hvis samtlige beredska-
ber i EU kunne kommunike-
re på tværs af grænserne. Men 
den danske stat fik foræret fre-
kvenserne til bl.a. brandkom-
munikation væk til en privat 
virksomhed i 2001. Højhastig-
hedsulykke på Tårnby-motorve-
jen ud for Københavns Lufthav-
nen.  [foto: Polfoto]

De blå blink  lyser rødt
Af Thomas Lemke
thl@ing.dk

Der er brand i Øresundstunnelen. En større 
trafikulykke blokerer tunnelrøret og både 
svensk og dansk brandvæsen er nødt til at hjæl-
pes ad om at løse opgaven. Foruden Falck og 
politi der også hjælper til på begge sider. 
 Hidtil har brandcheferne stået med en sand 
brynje af walkie-talkier – eller ”terminaler” 
som de kaldes i fagsproget – om halsen i disse 
situationer. De forskellige beredskaber i Dan-
mark bruger nemlig alle forskellige radiosyste-
mer og dermed også forskellige terminaler. Og 
som om det ikke er nok, har nøglepersonerne, 
når der er ulykker i Danmarks grænseområder 
også været nødt til at låne terminaler af myn-
dighederne fra det andet land for, at de kunne 
kommunikere sammen. 
 Derfor anbefalede Nato og EU som en del af 
Schengensamarbejdet også for år tilbage, at 
man bruger det samme frekvensbånd – nem-
lig 380-400 MHz – og det såkaldte tetrasystem 
til at kommunikere med i Europa. Dermed vil-
le alle beredskaber på tværs af EU kunne kom-
munikere med kun én terminal.
 Både Sverige og Tyskland er ved at imple-
mentere Tetrasystemet, og begge lande bruger 
også frekvensbåndet 380-400 MHz. 
 I Danmark har man også udlagt frekvens-
båndet 380-400 MHz til beredskabskommuni-
kation, og man er midt i et udbud for køb af ad-
gang til et nationalt nød- og beredskabsnet. 

 Der er blot den vigtige forskel, at frekvens-
båndet 380-400 MHz i Danmark – i modsæt-
ning til stort set alle andre EU-lande – ejes  
af konsortiet Tetranet, der ledes af det ameri-
kanskejede Motorola. Og det kan få stor betyd-
ning for, hvordan det danske radiokommuni-
kation mellem politi, Falck, brandvæsen, hjem-
mepleje, elselskaber og andre aktører i det dan-
ske totalforsvar kommer til at udvikle sig. 

Gode intentioner
Vi spoler tiden tilbage til 1999, hvor Socialde-
mokratiet, Radikale, Venstre, Konservative, 
SF og CD indgår teleforliget. Her fastlægges 
det, at der skal sælges to offentlige mobile ope-
ratørlicenser i frekvensbåndet 380-400 MHz 
til brug for beredskabet (politi, brandvæsen og 
Falck) – de såkaldte ”de blå blink” – og i fre-
kvensbåndet 410-430 MHz til civilt brug for 
bl.a. taxaer og vognmænd. Ideen er at skabe 
konkurrence om frekvenserne, men kun to 
konsortier byder på dem – Tetranet og T-cell, 
der i dag er solgt videre til Damm Cellular  
A/S.  
 I 2001 får Tetranet beredskabsfrekvensen 
380-400 MHz, mens T-cell får licensen til ci-
vilt brug. Begge får dem gratis.
 Men for at brugerne af radiokommunikatio-
nen ikke skal tvinges til at blive kunder hos en-
ten Tetranet eller T-cell, beslutter myndighe-
derne, at brugerne af radionettene kan bruge 
begge net. Dette skaber imidlertid stor forvir-
ring hos de blå blink. I teleforliget var der 

nemlig lagt op til, at kun frekvensbåndet 380-
400 MHz skulle bruges til de blå blink, men 
når begge frekvenser i realiteten kan bruges, 
kan radiokommunikationen blive spredt ud i 
lokale netværk og på Tetranets og T-cells fre-
kvenser uden krav om interoperabilitet og ro-
aming-betingelser. 
 Beredskaberne ved altså ikke, hvilket net de 
skal tilslutte sig, og hvad det kommer til at in-
debære og i realiteten koste.
 Derfor sker der stik mod hensigten ingen-
ting. Og seks år efter her i 2007 står Danmark 
fortsat uden et fælles kommunikationsnet til 
beredskaberne. Det er dog ved at ændre sig nu.

Åbent udbud?
I 2005 nedsætter regeringen så det såkaldte 
Radioudvalg, der skal se på, hvordan man får 
gang i et nationalt radiokommunikationssy-
stem. I april måned i 2006 begynder Økono-
mistyrelsen at planlægge og udarbejde ud-
budsbekendtgørelsen for et udbud for køb af 
tjenester og adgang til et nationalt nød- og be-
redskabsnet. 
 Ifølge udbudsbekendtgørelsen er det en be-
tingelse for tildelingen af ordren, at man skal 
have egen radiofrekvens og ”at nettet kan inte-
greres med Danmarks nabolandes nød- og be-
redskabsnet” for at muliggøre kommunikati-
on mellem beredskabsmyndigheder på tværs 
af grænserne. 
 Ifølge professor i telekommunikation og 
centerleder på Center for Informations og 

I 2001 gav staten  
licensen til det  
frekvensbånd, der blev 
udlagt til beredskabs-
kommunikation i hele 
EU, til Motorola. Der-
med begav staten sig  
ud på en vej, der fører 
til, at de fremtidige 
rammer for de tele be-
slutninger lægges i 
hænderne på Motorola, 
siger ekspert

Kommunikationsteknologi på DTU, Knud 
Erik Skouby er det særdeles positivt, at man nu 
er ved at få et fælles beredskabsnet. Men sam-
tidig betyder det, at staten i 2001 gav Motorola 
frekvensbåndet 380-400 MHz og måden ud-
budsbekendtgørelsen er formuleret på, at der 
er overhængende fare for, at man kaster bered-
skaberne i armene på et privat monopol, siger 
han
 »Der er kun én byder, der har adgang til det 
frekvensbånd, som bruges i både Danmark, 
Sverige og Tyskland, og det er Motorola. Det 
betyder, at hvis konkurrenter vil ind og byde, 
skal de have fat i en anden frekvens, end den 
man bruger i nabolandene, og de skal udvikle 
terminaler, der kan springe mellem en særlig 
dansk beredskabsfrekvens, og den man bru-
ger i nabolandene og det meste af Europa. Der-
for er det svært at se, at der reelt nogensinde i 
dette udbud har været noget alternativ til Mo-
torola,« siger Knud Erik Skouby. 
 Hvad betyder det?
 »Hvis Motorola vinder udbudet, vil det bety-
de at konsortiet vil få monopol på alt i bered-
skabskommunikationen lige fra frekvensbån-
det til det udstyr, der bruges på det og vedlige-
holdelsen af det. Staten vil stå i en situation, 
hvor den ikke kan stille krav om, hvad den vil 
have men må nøjes med at spørge, hvad den 
kan få. Motorola vil stå i en meget stærk for-
handlingssituation, hvis man først får indført 
det beredskabssystem, de tilbyder,« siger han.
 Han understreger, at problemet ikke er, at 

det er Motorola, der er involveret men selve 
det, at det er en privat virksomhed. 
 »En privat virksomhed er ikke folkevalgt og 
derfor bør den heller ikke kunne bestemme 
rammerne for de telepolitiske beslutninger på 
beredskabsområdet, som tilfældet vil være her. 
I dette tilfælde vil Motorola i høj grad kunne 
bestemme priserne og teknologiudviklingen, 
og man vil også åbne op for en situation, hvor – 
dog meget teoretisk – Al-Qaeda eller Nordko-
rea kan købe sig adgang til beredskabnettet, 
fordi der netop ”kun” er tale om en privat virk-
somhed. Staten har ikke kontrol med bered-
skabsnettet, og det er meget tankevækkende, 
når vi taler om Danmarks nød- og beredskabs-
net,« siger Knud Erik Skouby.
 Vicedirektør i Økonomistyrelsen Henrik 
Pinholt er ikke enig i, at Motorola fra begyndel-
sen har stået til at vinde udbudet, fordi de ejer 
frekvensbåndet 380-400 MHz. 
 »Da vi udfærdigede udbudsbetingelserne, 
gjorde vi os overvejelserne om, hvorvidt det var 
en nødvendighed for at kunne byde, at man 
skulle være i besiddelse af frekvensbåndet 380-
400 MHz. Men de juridiske og tekniske eks-
perter, vi konsulterede, sagde, at det ikke var et 
krav at være i besiddelse af dette frekvensbånd 
for at kunne byde. Det var teknisk muligt at by-
de med andre frekvenser end 380-400 MHz,« 
siger Henrik Pinholt.
 Han kan ikke se et problem i, at Motorola vil 
opnå monopolstatus, hvis virksomheden vin-
der udbudet, fordi den dermed både vil eje fre-

kvensbåndet og levere applikation, terminaler 
og service og vedligeholdelse til systemet.
 »Der er jo altid en, der vinder udbudet, og så 
kan man godt sige, at de har monopol. Men he-
le ideen i projektet er jo at lave én fælles kom-
munikationsplatform. Det kan jeg ikke se pro-
blemet i, da det jo er det mest effektive. Kon-
kurrence har der været i udbudsprocessen,« si-
ger Henrik Pinholt. 
 Knud Erik Skouby er imidlertid ikke den 
eneste, der påpeger, at Motorola er prædestine-
ret til at vinde udbudet.
 Samme synspunkt havde den tidligere delta-
ger i udbudet, teknologikoncernen EADS, og 
det var også årsagen til, at virksomheden trak 
sig fra udbudet i slutningen af 2006. 
 Den hollandske televirksomhed Nethleas 
mener, at udbudet bør gå helt om af samme år-
sager, som Knud Erik Skouby peger på. Virk-
somheden forsøgte i efteråret 2006 at stoppe 
udbudsforretningen og har nu anlagt sag mod 
Økonomistyrelsen, fordi den mener, at udbu-
det er i strid med EU-retten på området, fortæl-
ler Nethleas’ advokat Camilla Bonde fra det kø-
benhavnske advokatfirma, Kyed og Jybæk.
 »Det handler ikke om, hvilken juridisk eller 
teknisk rådgivning, Økonomistyrelsen har få-
et af nogle eksperter i denne sag, og om de der-
for er i god eller ond tro. Det handler om, hvor-
vidt man objektivt set har brug for frekvens-
båndet 380-400 MHz for at vinde dette udbud. 
Det er der for min klient ingen tvivl om, at 
man har,« siger Camilla Bonde. h
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